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VOORWOORD

Voor u ligt mijn verkiezingsprogramma “Streven naar het geluk”. Hierin 

leest u de politieke standpunten waarvoor ik mij de komende vier jaar wil 

gaan inzetten. Ik streef naar een stad waarin iedereen de vrijheid ervaart 

om zichzelf te kunnen zijn en het eigen geluk te vinden. Het streven naar 

geluk zie ik als het doel van ieder mens en de vrijheid stelt mensen in 

staat om zijn of haar geluk op een eigen manier te beleven. Natuurlijk is 

de vrijheid niet absoluut, maar het is een noodzakelijke voorwaarde om 

recht te doen aan de diverse manieren waarop mensen het geluk ervar-

en. 

In Groningen is het goed toeven en genieten de inwoners van elkaar en 

hun omgeving. ‘Het kon minder’ zeggen ze in onze Provincie, maar als 

er kansen liggen, dan moeten we deze niet laten liggen. En er zijn kan-

sen, maar ook punten van zorg. Die kansen worden in dit programma 

benoemd en de zorgen besproken. Daarnaast geloof ik dat het soms 

anders moet in onze samenleving en dat we meer kunnen bereiken door 

goed samen te werken. Zo doe ik in mijn programma voorstellen voor 

het verbeteren van bestaande programma’s en het opzetten van nieuwe 

programma’s in de context van Werk en Sociale Zekerheid, Bouw, Duur-

zaamheid, Infrastructuur en Financiën. 

Als we goed kijken naar onze Gemeente, dan zien we dat veel van de 

problemen waarmee we te maken krijgen hun oorsprong vinden in het 

beleid van Den Haag. Door de bezuinigen neemt de druk op de kernvoor-

zieningen toe, maar tegelijkertijd wil het Rijk dat we ook meer woningen 

bouwen en dat de bevolking daardoor sterk groeit. Dit heeft als risico dat 

de stad uit balans raakt. Daarnaast zie ik dat veel regelingen en wetten 

onnodig complex zijn (1, 2). Daarnaast is ook de Gemeentebegroting erg 
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wazig en kan de transparantie daarvan worden verbeterd. Daarom streef 

ik naar eenvoudig te begrijpen regelingen, gericht op het verbeteren van 

het dagelijkse leven en een transparante Gemeentebegroting, zodat kan 

worden gecontroleerd of het geld goed wordt besteed. 

Om werkenden te belonen en de inkomensongelijkheid te verminderen 

moeten inwoners van Groningen in 2025 vrijstelling kunnen aanvragen 

voor de Onroerendgoedbelasting (OZB). Ook moeten we een progressief 

OZB tarief invoeren voor alle woningen met een WOZ waarde vanaf 1,5 

miljoen euro. Daarnaast heb ik een uniek plan bedacht voor de herin-

richting van de Grote Markt, waarmee we als stad nieuwe geschiedenis 

kunnen schrijven. Ook dit voorstel vindt u terug in dit programma. Om 

een tipje van de sluier op te lichten: de Grote Markt wordt het kloppende 

groene hart van de Binnenstad en een attractie zoals nog geen enkele 

stad in Nederland het kent. 

Niet alle ideeën die ik voorstel zijn direct uitvoerbaar, zoals de aanleg 

van een nieuwe A7 tussen Haren en Eelde, om zo de Zuidelijke Ringweg 

te ontlasten. Daarvoor moet de samenwerking met het Rijk en Rijkswa-

terstaat worden gevonden. Soms zit bestaande wet- en regelgeving in 

de weg, maar de wet is natuurlijk niet onveranderlijk. Die kan worden 

gewijzigd als een meerderheid dat wil. Ook is het tijd om de subsidies 

die worden verstrekt kritisch tegen het licht te houden en te onderzoek-

en hoe doelmatig die uitgaven eigenlijk zijn. Ik hoop dat u de politieke 

ideeën in dit programma met plezier leest en u geïnspireerd raakt om op 

mij te stemmen op 16 maart.

1) Raad van State: teveel slordige wetten, URL: www.trouw.nl/nieuws/raad-van-state-kabi-
net-en-kamer-maken-veel-te-slordige-wetten-en-dat-is-gevaarlijk~b27c72ad/

2) Nationale Ombudsman, onze onbegrijpelijke overheid, URL: https://www.nationaleom-
budsman.nl/uploads/uitgesproken_tekst_ombudslezing_31_mei_2013_onze_onbegrijpelijke_
overheid_huisstijl_0.pdf

https://www.trouw.nl/nieuws/raad-van-state-kabinet-en-kamer-maken-veel-te-slordige-wetten-en-dat-is-gevaarlijk~b27c72ad/
https://www.trouw.nl/nieuws/raad-van-state-kabinet-en-kamer-maken-veel-te-slordige-wetten-en-dat-is-gevaarlijk~b27c72ad/
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1. WONEN EN 
VOLKSHUISVESTING

Afbeelding van Sjaak Kempe, URL: https://www.flickr.com/photos/sjaakkem-
pe/30848640461/in/photolist-NZZm4p-PimvLL-qdp81m/ 
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1. WONEN EN VOLKSHUISVESTING

IN HET KORT

•  Informatievoorziening over niet-zelfstandige woningvoorraad zoals  

 kamers en studio’s verbeteren om beter inzicht te krijgen in huisves 

 tingsproblemen, deze vroegtijdig signaleren en te voorkomen.  

•  Éénmalige vrijstelling van de Onroerendgoedbelasting voor 

 huiseigenaren die woonachtig zijn in Groningen. 

•  Progressief OZB tarief voor woningen duurder dan 1,5 miljoen euro.

•  Alleen meer woningen bouwen als kernvoorzieningen zoals 

 onderwijs en zorg op orde zijn. Voorkomen dat de stad uit balans   

 raakt door te snelle bevolkingsgroei. 

•  Duurzaamheid en toegankelijkheid als speerpunten bij het bouwen  

 van woningen en rekening houden met mensen met een beperking  

 en ouderen. Inzetten op renovatie van sociale huurwoningen zodat  

 iedereen naar Energielabel A kan.

•  Investeren in studentenhuisvesting op Zernike Campus. 

 Onderwijsinstellingen moeten verantwoordelijkheid nemen anders  

 stoppen we subsidies aan RUG en Hanze.

•  Géén woonplicht bij aanschaf van nieuwe woningen: het werkt niet. 
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1. WONEN EN VOLKSHUISVESTING

Alles begint in ons leven bij het wonen. Zodra deze elementaire voor-

waarde van het leven plotseling wordt weggeslagen raken mensen al snel 

in de problemen. Daarom is het van belang dat we focussen op duur-

zame, goed onderhoudbare en overlastvrije woningen waarin mensen 

zich veilig voelen en zich kunnen ontwikkelen. Om de problemen in de 

woningmarkt aan te pakken doe ik meerdere voorstellen. Het credo ‘bou-

wen, bouwen, bouwen’ klinkt interessant, maar tegelijkertijd werpt het 

snel uitbreiden van de woningvoorraad zonder rekening te houden met 

kernvoorzieningen zoals het onderwijs en de zorg meer problemen op dan 

dat het oplost. Zo is het aantal artsen per 10.000 inwoners al jaren aan 

het dalen volgens het Sociaal Planbureau Groningen, waardoor huisartsen 

steeds minder tijd voor hun patiënten hebben. Ook neemt de werkdruk 

in het onderwijs en de leerachterstanden toe. Dit signaleert dat de stad 

uit balans dreigt te raken en dit is op termijn een groot risico. We moeten 

strenge voorwaarden stellen aan het uitbreiden van de woningvoorraad 

en de daarbij behorende bevolkingsgroei. Anders slipt de stad dicht en 

raken de kernvoorzieningen in de knel. Mijn uitgangspositie hierin is dat 

de stad in balans moet blijven.

1.1 BIJDRAGEN AAN OPLOSSING WONINGNOOD 
Volgens dhr. Van Rijn van de Vereniging van Nederlandse Woningcor-

poraties kan het exacte woningtekort in Nederland niet precies worden 

vastgesteld. Voor Groningen is dat niet anders. Zo stelt hij in een artikel 

van Follow the Money dat “cijfers over de exacte verdeling van het tekort 

in appartementen, rijtjeshuizen etc. niet bekend is” (3). Dit gebrek aan 

informatie over het tekort aan woningen is een groot probleem. Want 

3) Follow the Money, Martin van Rijn over de wooncrisis, URL: www.ftm.nl/artikelen/inter-
view-martin-van-rijn-aedes-woningcrisis?&utm_source=twitter&utm_medium=social&utm_
campaign=InterviewWoningtekort
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hoe los je een probleem op als je niet weet hoe groot het probleem is? 

Niet, dus. Momenteel is het voor de Gemeente en de Hoger Onderwijsin-

stellingen ook onduidelijk hoe groot het woningtekort onder studenten 

daadwerkelijk is. In het verleden hebben we gezien dat dit tot problemen 

leidde, en ook Stadjers moeten steeds langer wachten op een passende 

woning. Tegelijkertijd staan ook heel veel kamers langere tijd leeg, en dat 

is opmerkelijk. Beter zicht op de woningmarkt door per woonadres ver-

plicht te stellen de Gemeente te informeren over het aantal niet-zelfstan-

dige woonruimten gekoppeld aan de bewoning ervan, is dus  noodzakeli-

jk. Deze informatie is voor de Gemeente een eerste stap in het signaleren 

van woningnood onder studenten in de toekomst. Verder is dus niet pre-

cies duidelijk hoe groot het woningtekort werkelijk is, waardoor het doen 

van voorstellen zonder eerst het probleem helder te formuleren eigenlijk 

geen zin heeft en in paniek méér woningen bouwen terwijl de kernvoor-

zieningen minder toegankelijk worden is onverstandig. 

1.2 EENMALIGE VRIJSTELLING ONROERENDGOEDBELASTING
Ik pleit voor een éénmalige vrijstelling voor alle huiseigenaren in Gron-

ingen voor de Onroerendgoedbelasting, mits deze door henzelf wordt 

bewoond en zij daar dus geregistreerd staan als woonachtig op de peil-

datum van de aanvraag. Voor het krijgen van vrijstelling geldt dus een 

woonplicht. Deze eenmalige belastingvrijstelling is noodzakelijk omdat 

werkenden er in koopkracht al jaren op achteruitgaan. Ik vind het daar-

om wel zo eerlijk dat de hardwerkende Groningers extra worden beloond 

door dit koopkrachtverlies te compenseren met passend beleid vanuit 

de Gemeente. De eenmalige vrijstelling (waarschijnlijk in 2025) kan niet 

worden aangevraagd voor woningen die niet worden bewoond door de 

aanvrager. Dit betekent concreet dat vastgoedbedrijven en woningcorpo-

raties géén vrijstelling kunnen aanvragen voor de Onroerendgoedbelast-

ing. Vervolgens moet worden beoordeeld of de huiseigenaren recht op 

hebben op de eenmalige vrijstelling van Onroerendgoedbelasting. Deze 
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vrijstelling kan deels worden gefinancierd door het geld bedoeld voor het 

bouwen van een nieuw cultuurcentrum de Oosterpoort anders te best-

eden. Waarom zoveel geld uitgegeven aan een nieuw cultuurcentrum, 

terwijl we meer kunnen? Veel burgers vragen zich dit af (4).

1.3 PROGRESSIEF OZB TARIEF VOOR MILJOENENWONINGEN 
Omdat het Rijk nalaat de lasten eerlijk te verdelen en de inkomensongeli-

jkheid aan te pakken in het nieuwe regeerakkoord, is het noodzakeli-

jk dat de Gemeente werk maakt van het invoeren van een tweede OZB 

tarief, zodat op termijn een progressief OZB stelsel ontstaat. De onderste 

trede van het OZB tarief blijft gelijk zoals deze nu is, maar er komt een 

extra OZB tarief bij voor alle woonobjecten met een WOZ waarde hoger 

dan 1,5 miljoen euro (indexatiejaar: 2021). Dit betekent concreet dat 

burgers die eigenaar zijn van een woning met een WOZ waarde hoger 

dan 1,5 miljoen euro jaarlijks een 0,70% extra heffing gaan betalen. Dit 

progressieve OZB tarief zou, bijvoorbeeld met een aantal van 100 won-

ingen boven deze WOZ waarde, de Gemeente ruim 1 miljoen euro per 

jaar extra opleveren. Dit is noodzakelijk om de lasten eerlijk te verdel-

en omdat bewoners van panden met een dergelijke WOZ waarde mees-

tal nauwelijks belastingen afdragen, omdat hun inkomsten voortkomen 

uit kapitaalopbrengsten en niet uit noeste arbeid. Arbeid wordt namelijk 

zwaar belast door het Rijk, maar inkomsten uit kapitaal, zoals dividenden 

uit aandelen, worden nauwelijks belast. DNB-voorzitter Klaas Knot noem-

de bij Buitenhof onze economie een ‘rentenierseconomie’. Met het nieuwe 

progressieve OZB stelsel maken we een stap in de juiste richting naar het 

eerlijker verdelen van de lasten en de lusten.

4) Dagblad van het Noorden, miljoenen voor cultuur worden verkeerd verdeeld, URL: https://
dvhn.nl/meningen/Opinie/De-miljoenen-uit-Den-Haag-voor-cultuur-worden-verkeerd-
verdeeld-26736155.html
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1.4 REKENING HOUDEN MET KERNVOORZIENINGEN 
Woningen bouwen is één ding, maar het tegelijkertijd laten groeien 

van het aantal voorzieningen die mensen nodig zijn, zoals huisartsen, 

apothekers, onderwijsinstellingen, supermarkten, sportvoorzieningen en 

dergelijke, is een uitdaging. Doordat de Gemeente afhankelijk is van het 

Rijk voor de financiering van onderwijs en zorg moet de Gemeente, al-

vorens we de woningvoorraad nog verder uitbreiden, eerst keiharde eisen 

stellen om te voorkomen dat Groningen straks volstaat met luxe woon-

torens, maar dat er te weinig huisartsen, apothekers en docenten zijn. 

Zo neemt het aantal inwoners per huisarts in Groningen sterk toe, waar-

door artsen steeds minder tijd voor patiënten hebben, zo stelt het So-

ciaal Planbureau Groningen. Ook krijgt het basisonderwijs volgend jaar 

500 miljoen euro minder geld, bovenop de al bestaande bezuinigingen, 

waardoor de werkdruk in het onderwijs groter wordt. In het onderwijs 

zijn al forse leerachterstanden ontstaan door de corona pandemie en bev-

olkingsgroei belast het onderwijs nog verder. Ook kwam recentelijk nog in 

het nieuws dat het UMCG mogelijk de afdeling kinderhartchirurgie ver-

liest, waardoor minder mensen passende zorg in de buurt gaan ontvan-

gen. En ook bij de versterking van de basisschool in Thesinge zien we dat 

de eenzijdige focus op snelle woningbouw leidt tot problemen: deze ren-

ovatie kan niet plaatsvinden vanwege een personeelstekort omdat veel 

aannemers druk zijn met het bouwen van nieuwe woningen, (5,6,7). 

Ook zullen meer inwoners samen méér afval produceren, meer CO2-uit-

stoot realiseren en de consumptie aanjagen. Zo moet er bijvoorbeeld 

meer voedsel naar supermarkten worden getransporteerd en dat geb-

eurt grotendeels met vrachtwagens die op fossiele brandstoffen rijden. 

Daarom is het onverstandig zoveel woningen in korte tijd op te leveren. 

Kortom: als je echt een duurzame stad wilt dan moet je stoppen met 

bevolkingsgroei aanjagen en juist proberen de bevolkingsomvang te sta-
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biliseren. We moeten voorkomen dat de stad uit balans raakt.

1.5 WOONPLICHT
De voorgestelde bewoonplicht bij de aanschaf van woningen is -voor 

zover dat nu duidelijk is- geen goed idee. Mensen die woningen willen 

aanschaffen voor hun pensioen worden geblokkeerd te investeren in won-

ingen. Hierdoor worden huurders niet beschermd, worden de huren ook 

niet lager, maar beschermt de woonplicht juist de bestaande vastgoedbe-

langen en -bedrijven tegen nieuwe concurrenten en kleine spaarders. Dat 

kan niet de bedoeling zijn (8). Veel beter zou het zijn om als alternatief 

langdurige leegstand van woningen te beboeten, zoals de Gemeente 

Amsterdam van plan is. Dit draagt ertoe bij dat verhuurders een econo-

mische prikkel ervaren om de huren te verlagen om zo lange leegstand te 

voorkomen of om renovaties uit te voeren om via die weg mensen aan te 

moedigen hun woning te huren.

1.6 STUDENTENCAMPUS OP ZERNIKE
De Gemeente gaat samen met Campus Zernike, de Rijksuniversiteit 

Groningen, de Hanzehogeschool Groningen, de SSH en andere stake-

holders direct werk maken van het aanbieden van studentenwoningen op 

Zernike. Het is onacceptabel dat Hogere Onderwijsinstellingen het huis-

vestingsprobleem van studenten afwentelen op de Gemeente. De onder-

wijsinstellingen moeten de verantwoording nemen door te investeren in 

Zernike Campus. Daarnaast kunnen de Onderwijsinstellingen op basis van 

de signalen die de Gemeente hen geeft uit het nieuwe Register Niet-Zelf-

5) Sociaalplanbureau Groningen, Huisartsen in de Provincie Groningen, URL: https://so-
ciaalplanbureaugroningen.nl/wordpress/wp-content/uploads/2018/01/Feitenblad-Huisartsen-
zorg-in-de-provincie-Groningen-2016.pdf

6) Basisonderwijs krijgt in 2023 500 miljoen euro minder, URL: https://www.nu.nl/binnen-
land/6176898/basisonderwijs-krijgt-volgend-schooljaar-500-miljoen-euro-minder.html

7) OOG Groningen, Sluiting kinderhartchirurgie UMCG is ‘nieuwe aardbeving voor Noord-Ned-
erland’, URL: https://www.youtube.com/watch?v=xIICeHUdtS8
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standige Woonruimten, zoals voorgesteld in paragraaf 1.1, met student-

en communiceren hoe realistisch het is dat ze nog een woning vinden 

voor de start van het studiejaar. Doen onderwijsinstellingen dat niet, 

dan zal de Gemeente in de toekomst de subsidies aan de RUG en Hanze 

stopzetten. Het is onacceptabel dat studenten in ‘derde wereld toe-

standen’ moeten verblijven omdat de Onderwijsinstellingen weigeren ee-

rlijk te communiceren. We moeten voorkomen dat studenten gedupeerd 

raken en onze stad een slechte reputatie krijgt. Anders zeggen interna-

tionale studenten in de toekomst dat “Ze in Groningen niks voor elkaar 

hebben” en dat zou zonde zijn van de reputatie die we in de afgelopen 

50 jaar hebben opgebouwd. Een bijkomend voordeel van het bouwen van 

meer studentenwoningen op Zernike, is dat buitenlandse (internationale) 

studenten sneller een woning vinden en dat overlast door luidruchtige 

studentenfeesten wordt voorkomen in de wijken.

1.7 VERDUURZAMEN VAN WONINGEN NAAR ENERGIELABEL A
Nieuwbouw woningen maken steeds meer gebruik van duurzame toe-

passingen. Behalve duurzaamheid is ook toegankelijkheid en levensloop-

bestendig wonen van belang. Mensen worden ouder en krijgen vaak te 

maken met gebreken. Daarom moet er bij de bouw van sociale huur-

woningen rekening worden gehouden met mensen met een handicap, 

door bijvoorbeeld gelijkvloers te bouwen (zonder drempels) en een lift te 

installeren. Ook moet bij het plannen van de bouw van nieuwe woningen 

rekening worden gehouden met natuurcatastrofes zoals overstromingen, 

verzakkende bodem en aardbevingen. Volgens het Planbureau van de 

Leefomgeving houden overheden in hun bouwplannen nog te weinig rek-

ening met dergelijke catastrofale scenario’s (9).

Zo is stadsdeel Meerstad bijvoorbeeld gebouwd in een dal onder het 

8) OOG Groningen, vanaf volgend jaar woonplicht: ‘een zegen voor Groningen’, URL: https://
www.youtube.com/watch?v=C-e5WUm-p9w 
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zeeniveau, wat de kans op wateroverlast vergroot. In Groningen is het 

daarom van belang dat de nieuwbouw zo min mogelijk onder zeeniveau 

(NAP) wordt gebouwd en dat we vooral in de binnenstad gaan bouwen 

bovenop de Hondsrug. Ook moeten we rekening houden met het aan-

houden van de aardgaswinning in Groningen, waardoor aardbevingsbes-

tendig bouwen van groter belang is. Ten slotte moeten we, om de ener-

gierekening van gezinnen te besparen, de bestaande woningen zo goed 

mogelijk isoleren, zodat de consumptie van energie wordt verlaagd en 

geld wordt bespaard. Het Rijk heeft in het verleden een loket geopend 

voor het isoleren van huurwoningen, en het zou goed zijn als dit loket 

opnieuw wordt geopend zodat nog meer woningen naar Energielabel A 

kunnen (10).

9) Financieel Dagblad, Overheid ziet risico’s over het hoofd bij bouwplannen, URL: https://
fd.nl/economie/1424984/overheid-ziet-risico-s-over-het-hoofd-bij-bouwplannen

10) Rijksoverheid, Betere Energielabels voor 45.708 sociale huurwoningen, RVV 
Verduurzaming 2021, URL: https://www.rijksoverheid.nl/actueel/nieuws/2021/11/09/
betere-energielabels-voor-45.708-sociale-huurwoningen

10b) Nederland, het Zinkende Land, URL: https://www.youtube.com/watch?v=Vl4rF8gSZ6k

1.8 FISCAAL-JURIDISCHE SITUATIE WOONBOOTBEWONERS 
In Nederland daalt de bodem op allerlei plekken 1 tot 2 centimeter per 

jaar. Dit veroorzaakt veel scheuren en verzakkingen bij huizen in getrof-

fen gebieden (10b). We moeten er daarom werk van maken om in Ned-

erland-waterland de fiscaal-juridische positie van woonbootbewoners te 

verbeteren en deze woonvorm meer mainstream te maken. Deze woo-

noplossing biedt in tijden van een veranderende leefomgeving stabiliteit, 

maar wordt door het Rijk ontmoedigt vanwege de juridische constructies 

die om deze woonvorm zijn gebouwd. Momenteel is de fiscaal-juridische 

situatie voor woonboten (roerend goed) slecht, waardoor weinig mensen 

voor deze woonvorm kiezen. Als Gemeente moeten we inventariseren op 

welke plekken woonbootbewoning grootschalig kan worden toegepast en 

ook hoe de fiscaal-juridische situatie kan worden verbeterd zodat we van 
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woonboten een ideale woonvorm maken die “klimaatbestendig” is. Daar-

voor moeten we dus samen met het Rijk om tafel.
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2. WERK & 
SOCIALE ZEKERHEID

Afbeelding van Gamaliel Espinoza Macedo, URL: https://www.flickr.com/photos/
gamikun/41404778434/
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2. WERK EN SOCIALE ZEKERHEID

IN HET KORT

•  Betere begeleiding van onze Bijstandsgerechtigden naar werk, onder  

 meer door het aanbieden van trainingen in het solliciteren,    

 netwerken, het opstellen van een cv en het schrijven van een   

 motivatiebrief.  

•  De kostendelernorm voor Bijstandsgerechtigden moet worden ver- 

 soepeld. Mensen onder de kostendeler worden het hardst getroffen  

 van alle groepen. Gezinnen onder de kostendeler moeten we snel   

 helpen vanwege de torenhoge inflatie.

•  Vrijwillige herscholingsprogramma’s voor Bijstandsgerechtigden en  

 aanjagen van samenwerking met het lokale MKB voor het realiseren  

 van herscholingsplaatsen.

•  Coöperatie oprichten voor medicinale cannabisproductie en het 

 realiseren van inkomsten, banen en internationale bekendheid. Kijk  

 naar het voorbeeld van Canada.

•  Realiseren van een éénmalige Noodkrediet Daklozen, om te voor-  

 komen dat mensen de aansluiting bij de maatschappij verliezen.

•  Geen verplichte coronapas (2G/3G) op het werk. Nergens.
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2. WERK EN SOCIALE ZEKERHEID

2.1 INVESTEREN IN KANSRIJKE BEROEPEN
Momenteel zijn er te weinig voorlichtingsbijeenkomsten binnen het pro-

gramma Kansrijk Beroep (www.kansrijkberoep.nl). Er moet meer urgentie 

worden gevoeld om aan het werk te gaan met dit programma. Daarom 

pleit ik ervoor dat de Gemeente budget vrijmaakt om samen met on-

derwijsinstellingen zoals ROC’s, Hogescholen en het Rijk te onderzoeken 

of op korte termijn gefinancierde bekostigde herscholingsprogramma’s 

kunnen worden aangeboden. Momenteel is het namelijk zo dat afge-

studeerden geen recht hebben op studiefinanciering, maar vaak niet de 

middelen hebben om een praktijkopleiding te volgen. Hierdoor loopt de 

samenleving op allerlei plekken vast, omdat er geen personeel is (11). 

Door de gefinancierde herscholingsprogramma’s stimuleren we de Gron-

ingse economie op termijn, en zal bijvoorbeeld het vastgoed- en infra-

structuur onderhoud goedkoper worden, omdat er dan meer specialisten 

zijn.

2.2 ARMOEDEBESTRIJDING: KOSTENDELERNORM VERSOEPELEN 
Bijstandsgerechtigden die inwonen bij een andere inwoner worden op dit 

moment gekort op hun bijstandsuitkering via de zogenaamde kostende-

lernorm. Zoals de regeling nu is opgezet lijkt het deel waarop bijstands-

gerechtigden worden gekort een indirecte subsidie van vastgoedbedri-

jven, immers wordt de uitkering geoormerkt voor een specifieke uitgave, 

namelijk de huurkosten. Door de kostendeler met (bijvoorbeeld) 25% 

te versoepelen, houden Bijstandsgerechtigden zoals gezinnen meer geld 

over. Dit is noodzakelijk om de armoede onder gezinnen in Groningen te 

bestrijden. In plaats van subsidieorganisaties geld te geven om ‘in dia-

loog te gaan over armoede’ moeten we de tussenpersoon uit het proces 

halen. Dát is armoedebestrijding. Het huidige model is slechts bedoeld 
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om voor een kleine groep begunstigden banen te creëren, waardoor er 

meer overhead en kosten worden gemaakt. Neem bijvoorbeeld Stichting 

Leergeld Groningen dat jongeren uit arme gezinnen helpt te participeren 

in sport. Veel beter zou het zijn om gezinnen in armoede rechtstreeks 

te helpen en het geld direct aan gezinnen te geven. Zie hieronder in het 

figuur een schematische weergave van het oude en nieuwe model voor 

de armoedebestrijding. Dit plan hangt samen met het stopzetten van ni-

et-doelmatige en niet-noodzakelijke subsidies aan diverse stichtingen.

2.3 EENMALIG NOODKREDIET DAKLOZEN
Omdat het voor daklozen door situaties lastig is terug te keren in de 

maatschappij gaat de Gemeente een Eenmalig Noodkrediet Daklozen 

beschikbaar stellen voor dakloze Groningers wiens recht op een uitker-

ing is komen te vervallen omdat zij geen woonadres hebben. Het doel 

van het Eenmalig Noodkrediet Daklozen is het voorkomen van langdurige 

dakloosheid. Wel gaan we strikte voorwaarden implementeren om te 

voorkomen dat het publieke geld wordt misbruikt. Zo is het Eenmalig 

Noodkrediet Daklozen  per persoon eenmaal in de 30 jaar aan te vra-

gen. Het gaat dus om een lening. De dakloze is verplicht te verantwoor-

11) OOG Groningen: Inwoners Thesinge willen dat Gemeente in actie komt voor versterking 
basisschool, URL: https://www.youtube.com/watch?v=BGNx3yt1wLk 
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den waar het geld aan wordt besteed: namelijk het realiseren van een 

woonadres in Groningen en kosten voor levensonderhoud zoals voed-

sel, kleding en medicijnen. Het Eenmalig Noodkrediet kan alleen worden 

aangevraagd door personen die ten minste 5 jaar hebben gewoond in 

Groningen. Het krediet bevat maximaal EUR2.500 en kan alleen worden 

aangevraagd door personen die op het moment van de aanvraag tot 

maximaal 4 weken terug in de tijd nog recht hadden op een bijstand-

suitkering in de Gemeente Groningen en voorafgaand aan de aanvraag 

vijf jaar aaneengesloten inwoner was. Ten slotte moet bij de aanvraag 

worden aangetoond dat het bankrekeningaccount niet in het rood staat. 

Het besluit over de aanvraag moet binnen 4 weken worden genomen. Het 

is de bedoeling om de regeling Eenmalig Noodkrediet Daklozen te herzien 

en te evalueren na vier jaar. Ook dient communicatie over deze nieuwe 

regeling te worden opgenomen in het proces van het aanvragen van een 

briefadres, zodat inwoners op de hoogte zijn van de nieuwe regeling.

2.4 BUSINESS CASE VOOR MEDICINALE CANNABISPRODUCTIE
We gaan als Gemeente in samenwerking met het MKB en bedrijfslev-

en een business case ontwikkelen voor het oprichten van een corporatie 

gespecialiseerd in grootschalige (medicinale) cannabisproductie. Deze 

business case zal inzichtelijk maken of het op termijn mogelijk is om een 

coöperatie op te richten voor de internationale exportmarkt. In Canada 

bestaan al beursgenoteerde bedrijven zoals Canopy Growth Corporation 

(12). Het zou een gemiste kans zijn om niet in te spelen op deze groei-

markt. Zoals met elk nieuw initiatief moet worden afgewogen wat de 

mogelijke inkomsten en uitgaven zijn, hoe het opstarten wordt gefinan-

cierd en hoe levensvatbaar het verdienmodel op lange termijn is. Dit kan 

worden uitgewerkt in de business case.

12) CNN Money, Canopy Growth Corporation, URL: https://money.cnn.com/quote/forecast/
forecast.html?symb=CGC  
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2.5 GÉÉN VERPLICHTE CORONAPAS (1G/2G/3G)
De bestrijding van het coronavirus is ontspoord. Ik ben tegen het 

opgedrongen coronatoegangsbewijs. Dit betekent dat ik als Gemeenter-

aadslid niet meewerk aan het coronatoegangsbewijs binnen de Gemeente 

Groningen en het opdringen ervan richting Gemeentelijke ambtenaren. 

De Gemeente moet toegankelijk blijven voor iedereen, ongeacht hun me-

dische keuzes. 
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3. MOBILITEIT, OV 
EN INFRASTRUCTUUR

Afbeelding van Alfenaar, URL: https://www.flickr.com/photos/alfe-
naar/9305406243/
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3. MOBILITEIT, OV EN INFRASTRUCTUUR

IN HET KORT

•  Aanleg van een nieuwe route voor de A7 om de Zuidelijke Ringweg  

 te ontlasten: route tussen Eelde en Haren. Dit is sneller, efficiënter  

 en verlaagt de uitstoot in de stad, omdat logistiek transport tussen  

 Hoogezand-Drachten niet langer door de stad rijdt.  

•  Geld dat binnenkomt via de parkeervergunningen moeten we 

 investeren in het realiseren van nieuwe parkeerplekken in de wijken.

 

•  Betere communicatie over het strooibeleid tijdens de ijsdagen.

•  Foutgeparkeerde deelscooters moeten eenvoudiger verplaatsbaar   

 worden voor omwonenden.

• Renovatie van fietspaden en voetpaden: veel paden verkeren in   

 slechtere  staat. We moeten deze goed onderhouden, voordat het

 uitbreiden met nieuwe paden moet worden overwogen. 
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3. MOBILITEIT, OV EN INFRASTRUCTUUR

3.1 ONTLAST ZUIDELIJKE RINGWEG MET NIEUWE A7 
Als Gemeente pleiten we voor de aanleg van een nieuwe snelweg tussen 

Eelde en Haren zodat de Zuidelijke ringweg wordt ontlast en niet hoeft te 

worden gebruikt door het vervoer dat vanuit Drachten naar Hoogezand 

gaat en omgekeerd. Nu loopt de A7 namelijk af in een N-weg bij de West-

poort van Groningen om later in het oosten weer snelweg te worden. Dat 

is niet logisch en belast de Zuidelijke Ringweg onnodig. De nieuwe route 

ontlast indirect de rest van de infrastructuur. De nieuwe snelweg zal ten 

noorden van Eelde en ten zuiden van het stadsdeel Haren worden geb-

ouwd. Door de nieuwe  A7 wordt ook het vliegveld Eelde toegankelijker. 

De maximumsnelheid moet 130 kilometer per uur worden, zodat het ook 

echt sneller is voor het verkeer.

3.2 VOLDOENDE PARKEERPLEKKEN REALISEREN
Ik vind het wel zo eerlijk dat als betaald parkeren is ingevoerd dat de Ge-

meente ruimte maakt voor het parkeren in de wijken. Dat is nodig omdat 

Voorstel: route van de 

nieuwe A7 (in blauw)
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het betaald parkeren géén echte oplossing is voor het ruimteprobleem. 

Het werpt de autogebruikers slechts een extra drempel op. Daarom zou 

de Gemeente een deel van de gelden moeten investeren in het realiseren 

van nieuwe parkeerplekken in de wijken, waar nu nog steeds parkeer-

problemen zijn. De nieuwe parkeerplekken zijn een compensatie voor het 

parkeervergunningsysteem. Als je betaalt voor parkeren, dan moet er 

ook voldoende plek zijn.

3.3 VERBETEREN STROOIBELEID EN COMMUNICATIE
In de winter doet de Gemeente er alles aan om de wegen ijsvrij te houd-

en, maar soms lukt dat niet helemaal (13). Om bewustwording bij burg-

ers te verbeteren moet de Gemeente op ijsdagen een radiospotje op 

OOGTV laten horen en ook via sociale media communiceren dat het on-

danks als het strooiwerk nog steeds erg glad kan zijn. Ook moet de Ge-

meente onderzoeken of er alternatieve manieren zijn om de wegen ijsvrij 

te houden, omdat zout kostbaar is en de wegen beschadigd. 

3.4 FOUTGEPARKEERDE DEELSCOOTERS 
Regelmatig komen er klachten binnen over de deelscooters. Ondanks dat 

ik positief sta tegenover nieuwe mobiliteitsoplossingen zoals deelauto’s en 

scooters, staan de deelscooters regelmatig foutgeparkeerd. Dat is verve-

lend omdat ze moeilijk te verplaatsen zijn en het alarm afgaat. Om het 

verplaatsen van deelscooters makkelijker te maken moeten de aanbie-

ders van deelscooters deze zo programmeren dat de deelscooter 10 me-

ter kan worden verplaatst zonder op de rem te schieten of het alarm te 

laten horen. Momenteel blokkeren de scooters en dit maakt het voor veel 

mensen te zwaar om ze te verplaatsen. De nieuwe regel voorkomt over-

last (14).

13) RTV Noord, gladheid verrast verkeer, URL: https://www.rtvnoord.nl/nieuws/889860/glad-
heid-verrast-verkeer-in-en-rond-de-stad-groningen-meerdere-botbreuken 
14) OOG Groningen, Nieuwe rage, nieuwe overlast, URL: https://www.oogtv.nl/2020/06/
nieuwe-rage-nieuwe-overlast/
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4. ONDERWIJS & 
  JEUGD

Afbeelding van Heleen Hüpscher, URL: https://www.flickr.com/photos/46331868@
N04/4500003251/ 
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4. ONDERWIJS EN JEUGD

IN HET KORT

•  Er moet een Gemeentelijk visieplan komen met daarin 

 aanbevelingen voor het moderniseren van het onderwijsstelsel. Pak  

 hierin de leiderschapsrol op en werk samen met andere Gemeenten.   

•  Investeren in betere ventilatie en luchtkwaliteit in schoolgebouwen. 

 

• Schoolzwemmen moet terug: verdrinkingsdood onder kinderen is   

 nog steeds een probleem. 

•  Investeren in extra taallessen voor jongeren met taalachterstanden 

 in het Taalhuis (en digitaal). Tijd vrijmaken voor deze taallessen. 

•  Lerarentekort oplossen: bekostigde opleiding voor herscholers, 

 focus op de kernvakken taal, rekenen en sport. Rijk is aan zet met  

 echte oplossingen in plaats van schijnoplossingen! 
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4. ONDERWIJS EN JEUGD

De onderwijskwaliteit is gedaald in de afgelopen jaren. Dit is zorgelijk 

voor de toekomst van onze stad. Toen naar buiten kwam dat ongeveer 

een kwart van de 15-jarigen laaggeletterd is, was dit voor mij de beves-

tiging van wat ik al jaren zag: het onderwijsveld is vastgelopen in bijzak-

en, bureaucratie, werkdruk en bezuinigingen. Als Gemeente kunnen we 

onze bevoegdheden beperkt inzetten, maar toch kan de Gemeente een 

aantal zaken doen om de onderwijskwaliteit te verbeteren. Daarom zou 

meer tijd vrij moeten worden gemaakt voor de kernvakken zoals taal en 

rekenen. Natuurlijk kan de Gemeente dit niet bepalen, maar de Gemeen-

te kan wel een cruciale rol spelen door te communiceren met onderwi-

jsinstellingen en als aanjager te fungeren voor het moderniseren van het 

onderwijs. Daarvoor kan de Gemeente samenwerken met andere Ge-

meenten.

4.1 ONTWIKKELEN VISIEPLAN ONDERWIJS 2030
De Gemeente moet de eerste stap zetten in het moderniseren van het 

onderwijs door in samenwerking met de onderwijspartners een gezamen-

lijk visiedocument over de inrichting van het Nederlandse onderwijssys-

teem te formuleren. Het is noodzakelijk dit decentraal op te pakken 

omdat Den Haag al jaren nalaat dit te doen. Het is van belang dat het 

onderwijs aansluit bij de realiteit en dat kennis en vaardigheden worden 

aangeleerd die nut hebben. Er moet in het primair onderwijs meer focus 

liggen op de kernvakken zoals rekenen, taal, sport en mentale ontwikke-

ling. Om het lerarentekort snel op te lossen is het van belang dat er snel 

meer onderwijzers voor het basisonderwijs komen. Dit kan alleen als het 

15) RTL Nieuws, Nederlandse schoolprestaties gaan steeds verder achteruit, URL: 
https://www.rtlnieuws.nl/nieuws/nederland/artikel/4942951/school-middelbare-pisa-oe-
so-wiskunde-natuurwetenschappen 
16) NOS, kwart 15-jarigen kan bijsluiter of brief van school niet goed lezen, URL: https://nos.
nl/artikel/2331386-kwart-15-jarigen-kan-bijsluiter-of-brief-van-school-niet-goed-lezen
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Rijk de PABO voldoende bekostiging geeft en herscholers stimuleert om 

zo’n opleiding te doen. Tegelijkertijd zouden basisscholen om de leerach-

terstanden weg te werken zich meer moeten focussen op de kernvakken. 

Kennis van de hobbyvakken zoals topografie, kunnen leerlingen ook via 

het internet tot zich nemen.

4.2 INVESTEREN IN BETERE LUCHTKWALITEIT OP SCHOLEN
We gaan met scholen en onderwijsinstellingen in gesprek over de luchtk-

waliteit in schoolgebouwen. We gaan onderzoeken wat de Gemeente kan 

doen om de ventilatie op scholen te verbeteren. Ik sta positief tegenover 

het plan van het Rijk om CO2-meters in klaslokalen te plaatsen. 

Eventueel moet de Gemeente een subsidie geven voor het verbeteren 

van de luchtkwaliteit in scholen. Dit voorkomt de verspreiding van infec-

tieziekten, maar ook klachten zoals hoofdpijn en vermoeidheid. 

4.3 SCHOOLZWEMMEN MOET TERUG
Leren zwemmen is voor kinderen van levensbelang en schoolzwemmen 

kan een belangrijk component zijn in lichamelijke oefening. Nog te vaak 

verdrinken kinderen onnodig en het aantal verdrinkingen onder de jeugd 

neemt niet langer af. Middels schoolzwemmen kunnen kinderen de basis 

leren en zal het aantal verdrinkingsdoden hoogstwaarschijnlijk ook afne-

men.

4.4 TAALLESSEN VOOR JONGEREN
In Nederland lopen steeds meer jongeren leerachterstanden en taalach-

terstanden op. Het is daarom noodzakelijk dat we deze taalachterstan-

den gaan rechtzetten. Daarom moet een programma worden opgezet 

die het volgen van taallessen voor jongeren met aantoonbare taalach-

terstanden mogelijk maakt. Deze lessen worden gegeven in het Taalhuis 

17) UMCG, Aantal verdrinkingen onder kinderen 10 jaar lang niet afgenomen, URL: https://
www.umcg.nl/nl/w/aantal-verdrinkingen-onder-kinderen-10-jaar-lang-niet-afgenomen
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en deels digitaal. Dit programma kan worden opgezet in samenwerking 

met de scholen in de Gemeente. Omdat het niet nodig is dat docenten in 

het Taalhuis een bevoegdheid bezitten, kunnen ook mensen met een ta-

alkundige opleiding zoals communicatie, taalkunde, neurolinguïstiek e.a. 

vakgebieden deze lessen geven. Zogezegd zijn er door het ontbreken van 

de certificeringseis voldoende leerkrachten beschikbaar voor het Taalhuis. 

Voor het toetsen van de taalvaardigheden kan wel gebruik worden ge-

maakt van een systeem van een onderwijsinstelling.

 

4.5 JEUGDZORG EN MENTALE ZORG
Er ontbreekt een duidelijke visie op Jeugdzorg en mentale zorg vanuit de 

Gemeente. Het aanbod is divers, maar in welke mate de zorgbehoefte 

van de jeugd centraal staat is onbekend. Ik zal in gesprek gaan met 

zorgontvangers over hun ervaringen. Daarnaast is het onacceptabel dat 

de Gemeenteraad verantwoordelijk is voor de uitgaven richting Jeug-

dzorg op Gemeentelijk niveau, maar dat zij niet altijd zeggenschap krijgt 

over afspraken met zorgaanbieders, omdat deze vaak regionaal worden 

aanbesteed. Zo gaf de Gemeente miljoenen euro’s aan zorginstellingen 

in Drachten, terwijl deze zorg voor velen ontoegankelijk is vanwege de 

grote afstand. Daarnaast moeten zorgaanbieders een transparante be-

groting en verantwoordingsstructuur laten zien aan de Gemeente, om zo 

te voorkomen dat zorgaanbieders miljoenen euro’s van gemeenschaps-

geld als winst uitkeren aan hun directie. De Gemeenteraad moet zich 

harder opstellen jegens de zorgaanbieders, transparantie eisen en wins-

tafspraken maken. Ook moet duidelijk worden wat nu precies de effectivi-

teit is van de diverse behandelmethoden die via subsidies worden aange-

boden. Daarover heersen namelijk veel twijfels. 
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5. CULTUUR, SPORT   
  EN TOERISME
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5. CULTUUR, SPORT EN TOERISME

IN HET KORT

•  Inzetten op buitencultuur en het ontwikkelen van een Zomerplan  

 ning Cultuur met daarin meer aandacht voor (muziek/kunst) 

 festivals in Kardinge, Paterswoldemeer en het Driebondsbos.   

•  Investeren in het Meerschap Paterswolde voor ontwikkeling van het  

 toerisme. Mogelijk maken van een snelvaargebied in het 

 Paterwoldsemeer voor watersport.  

 

• Reduceren van de subsidies in zgn. ‘vastgoedcultuur’ en het uit  

 faseren van de subsidies aan het Groninger Museum en cultuurcen 

 trum de Oosterpoort.  
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5. CULTUUR, SPORT EN TOERISME

Om na de coronacrisis te kunnen genieten van cultuur, sport en toerisme 

gaan we méér inzetten op buitencultuur en een Zomerplanning maken 

die los van het gebruik van dure vastgoedlocaties cultuurervaring facili-

teert. Dit betekent dat we meer evenementen toestaan op locaties zoals 

Kardinge, het Hoorsnemeer of het Driebondsbos. Behalve cultuur is het 

van belang dat we meer inzetten op het toerisme. Dat kunnen we doen 

door een uniek concept ‘hangende tuin van Groningen’ toe te passen op 

de Grote Markt en het Meerschap Paterswolde te ontwikkelen voor het 

toerisme.  

5.1 UITFASEREN VAN OOSTERPOORT EN GRONINGER MUSEUM
Het is niet noodzakelijk dat er een nieuwe Oosterpoort wordt gebouwd of 

de huidige wordt gerenoveerd. Dit kost niet alleen heel veel geld, maar 

biedt ook geen echte meerwaarde voor de meeste burgers. Het geld dat 

wordt bespaard kan deels worden gebruikt voor de eenmalige vrijstelling 

van de Onroerendgoedbelasting en het aanvullen van de tekorten van het 

Groninger Forum. Ook zouden meerdere kleinere musea kunnen worden 

samengevoegd en gezamenlijk het Groninger Museum kunnen betrekken, 

zodat het Goninger Museum behouden blijft en de collecties van diverse 

musea daar te zien zijn. Of, we schrappen het Groninger Museum zoals 

dat nu is.

5.2 INZETTEN OP BUITENCULTUUR EN BUITENEXPOSITIES
Er moet meer aandacht gaan naar kunsten en exposities die in de buiten-

lucht kunnen worden georganiseerd. Denk bijvoorbeeld aan straatkunst 

op muren in steegjes, beeldhouwwerken en houtsculpturen in het Noor-

derplantsoen, Kardinge, Hoornseplas, Paterswoldsemeer en het Drie-

bondsbos. Deze exposities kunnen samenvallen met allerlei festivals waar 

kunstenaars hun werken kunnen laten zien en verkopen. Omdat deze ex-
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posities buiten worden georganiseerd kennen deze evenementen ook la-

gere kosten dan de exposities in vastgoedomgevingen. Op die manier wil-

len we kunstenaars en artiesten beter te belonen voor hun werk omdat er 

namelijk veel geld vrijkomt door te besparen op de exploitatiekosten van 

de dure vastgoedomgevingen van de Oosterpoort en het Groninger Mu-

seum. Ik ga kunstenaars en artiesten betrekken bij dit nieuwe plan. Het 

achterliggende idee van de Zomerplanning Cultuur is cultuurparticipatie 

door en voor alle Stadjers, bijvoorbeeld door workshops aan te bieden bij 

dergelijke cultuurfestivals. Het zelf ontwerpen en ontwikkelen van kunst 

en cultuur staan centraal. De investeringen in kunstenaars en artiesten 

wordt gefinancierd door een reductie in de uitgaven in de zogenaamde 

‘vastgoedcultuur’ zoals de Oosterpoort en het Groninger Museum.

5.3 MEERSCHAP PATERSWOLDE ONTWIKKELEN
Het Meerschap Paterswolde biedt kansen om meer toeristen naar Gron-

ingen te trekken en de middenstand economisch te ondersteunen, maar 

vooralsnog lijkt dit potentieel onderbenut. Daarom moet de Gemeente 

onderzoeken of het mogelijk is het gebied rondom het Paterswoldse-

meer te ontwikkelen voor toerisme, in overleg met het Meerschap, on-

dernemers en omwonenden. Ook zou er op het Paterswoldsemeer een 

snelvaargebied kunnen worden aangelegd, zodat watersporten mogelijk 

wordt. Er liggen mooie kansen voor het Meerschap en het is tijd dat de 

Gemeente deze kansen in kaart gaat brengen en uitvoer geeft aan de 

ideeen.



36

6. GROEN EN 
DUURZAAMHEID

Afbeelding van Helena Meijer, URL: https://www.flickr.com/photos/heleenmei-
jer/35076115712/in/photolist-VrygaJ
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6. GROEN EN DUURZAAMHEID
 

IN HET KORT

•  Herinrichting van de Grote Markt moet anders: maak van het plein 

 het groene hart door het concept ‘hangende tuin van Groningen’   

 te ontwikkelen. Een nieuw concept gebaseerd op de ‘hangende tuin  

 van Babylon’.

 

•  Meer rust in de wijken: Géén Gemeentelijke reinigingsdiensten voor  

 08.00 uur in de wijken, zoals de luidruchtige Citycats.  

• Ruimte in de binnenstad beter benutten: ruimte maken voor hoge 

 kwaliteit woontorens in de binnenstad, zoals bijvoorbeeld op de 

 locatie van het huidige Gemeentehuis, Kreupelstraat 1. We moeten  

 meer bouwen in de binnenstad en minder in de wijken en minder in  

 het groen.

•  Verduurzamen van sociale huurwoningen naar Energielabel A.
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6. GROEN EN DUURZAAMHEID

Groen is enorm krachtig en vind je zelfs tussen de stoeptegels. Om de 

groene buitenruimte in de wijken en tussen de Groningse dorpen zoveel 

mogelijk te beschermen moeten we de binnenstad moderniseren en de 

ruimte daar veel beter gaan gebruiken. De Grote Markt zou het klop-

pende Groene Hart van onze stad moeten worden door bij de herinricht-

ing te kiezen voor een ‘hangende tuin’. Verder moeten we in de binnen-

stad ook ruimte scheppen voor nieuwe moderne woontorens van hoge 

kwaliteit, maar wel met behoud van onze Noord-Europese architectuursti-

jl, dat staat buiten kijf. 

6.1 HERINRICHTING VAN DE GROTE MARKT
De herinrichting van de Grote Markt biedt een kans om samen geschie-

denis te schrijven en een nieuw gebouw te ontwerpen, naar het model 

van de legendarische Babylonische hangende tuinen. Deze hangende tuin 

van Groningen kan een nieuwe attractie worden en ook meer toeristen 

naar de Binnenstad trekken. Het idee is dat het gebouw het groene hart 

van onze stad wordt. Zoals ik het gebouw voor me zie heeft het meerdere 

verdiepingen met planten, bomen, en waterstromen zoals watervallen. 

Op de verschillende verdiepingen komen bomen en planten waartussen 

bezoekers kunnen wandelen terwijl de geur van bloemen hen tegemo-

etkomt en het geluid van koel water hoorbaar is. Dit gebouw moet laten 

zien hoe goed Groningers zijn in het onderhouden van de natuur. Door 

de hangende tuin toegankelijk te maken voor bezoekers, hebben we er 

direct een ‘groene’ attractie bij. Het plan kan ook goed uitpakken voor 

het toerisme en de luchtkwaliteit in de binnenstad bevorderen. Hoe de 

hangende tuin van Groningen er precies uit komt te zien moeten we in 

overleg met de stadsbewoners gaan vaststellen.



39

6.2 MEER RUST IN DE WIJKEN
Burgers zijn tevreden met het groenonderhoud, schoonmaak en afvalser-

vice van de Gemeente. Toch is het wel jammer dat deze diensten vroeg 

de wijken intrekken. De meeste geluidsoverlast tussen 06.00u en 09.00u 

wordt veroorzaakt door de Gemeente. Tussen die tijden rolt de Citycat 

veegwagen door de straten. Ik wil graag dat er meer rust in de wijken 

wordt gecreëerd door het gebruik van de Citycat veegwagen en andere 

Gemeentelijke diensten te limiteren van 08.00 uur tot 21.00 uur. Het is 

belangrijk voor werkenden dat ze in alle rust kunnen voorbereiden op de 

werkdag, en niet dat ze een uur te vroeg wakker worden door de lu-

idruchtige Citycat veegwagen. Ook de Gemeenteraad begint haar verga-

dering ten slotte niet om 07.00u in de ochtend.

6.3 RUIMTE IN DE BINNENSTAD BETER BENUTTEN
In de binnenstad wordt de ruimte vanwege veel oude panden subopti-

maal benut. De Gemeente gaat kijken of het mogelijk is om meer ruimte 

in de binnenstad vrij te spelen voor de bouw van woningen. Bijvoorbeeld 

door het Gemeentehuis aan de Kreupelstraat te verplaatsen en deze rui-

mte vrij te spelen voor een appartementencomplex in de vorm van een 

woontoren. De bouw van nieuwe wooncomplexen zoals woontorens leidt 

ertoe dat er meer mensen in de binnenstad kunnen wonen en de beperk-

te vrije ruimte en natuur in de buitenwijken wordt gespaard. Natuurlijk 

moet de Gemeente wel rekening houden met de monumentale panden, 

zoals het pand van het Scheepsvaartmuseum, maar welke panden mon-

umentaal zijn en blijven is een discussiepunt. Het doel is de binnenstad 

vernieuwen zodat het groen tussen de wijken en dorpsranden zoveel 

mogelijk behouden kan blijven. Voor de bouw van woontorens moet ook 

een nieuw criterium in de definitie van hoogbouw worden toegevoegd. Zo 

moet er ten minste 200 meter ruimte zitten tussen nieuwe woontorens 

om windoverlast, slagschaduw en inkijk te voorkomen.
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6.4 VERDUURZAMEN VAN WONINGEN NAAR ENERGIELABEL A
Het is van belang om de bestaande woningvoorraad zo goed mogelijk te 

isoleren, zodat de inwoners geld besparen op de energierekening en de 

consumptie van energie wordt verlaagd. Het Rijk heeft in het verleden 

een loket geopend voor het isoleren van sociale huurwoningen, en het 

zou goed zijn als deze opnieuw wordt geopend zodat nog meer woningen 

naar Energielabel A kunnen.
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7. BESTUURSCULTUUR EN  
  INSPRAAK

Afbeelding van Sebastiaan ter Burg, URL: https://www.flickr.com/photos/ter-
burg/26242330646/ 
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7. BESTUURLIJKE VERNIEUWING
 

IN HET KORT

•  Verbeteren van de zichtbaarheid van de Gemeenteraad: de partijen  

 zijn onzichtbaar, tenzij er verkiezingen zijn. Dat is een probleem   

 en verklaart deels waarom de opkomst tijdens de verkiezingen zo  

 laag is.  

•  Stakeholders en uitvoerders in de Omgevingswet moeten zich con  

 formeren aan de uitgangsposities van de Wet- Openbaarheid   

 van Bestuur. Het is onduidelijk welk probleem de Omgevingswet   

 oplost. Rijk moet stoppen om de uitvoer van dysfunctionele 

 wetgeving van de Gemeente te eisen.

•  Burgers meer betrekken bij het ontwerp van beleid zoals het design  

 van gebouwen  met een collectieve functie.

Het wordt tijd dat we stoppen met tijdrekken en kiezers ‘aan het lijntje te 

houden’, terwijl ze weinig inspraak ervaren op de  grote beslissingen in de 

Gemeente en er voor hen geen verbetering het dagelijkse leven waarne-

embaar is. Daarom moet de Gemeenteraad meer zichtbaar zijn buiten de 

verkiezingen om en meer in gesprek gaan met burgers. En het Rijk moet 

stoppen dysfunctionele wetgeving af te schuiven op de Gemeente dat 

alleen maar bedoeld is als werkverschaffing voor juristen, terwijl andere 

mensen worden gehinderd door de bureaucratie.

7.1 VERBETEREN ZICHTBAARHEID VAN DE GEMEENTERAAD
De Gemeenteraad is niet goed zichtbaar in de stad. Tijdens de Verkiez-
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ingscampagne zijn de politieke partijen massaal op straat te zien, maar 

zodra de stemmen zijn geteld lijkt het alsof ze zich terugtrekken in hun 

schulp. De opkomst van de verkiezingen was in afgelopen jaren ook 

erg laag. Daarom moeten Gemeenteraadsleden meer bijdragen aan de 

zichtbaarheid van de Gemeenteraad door continu in gesprek te blijven 

met burgers. Dit kan bijvoorbeeld door vaker de wijken te bezoeken. 

Gemeenteraadsleden zouden ook vaker bij amateur (sport)evenementen 

aanwezig moeten zijn en bij de winkelcentra in de stad. De Gemeenter-

aadsleden moeten los van hun politieke partij deze activiteiten uitvoeren 

en gezamenlijk ‘als Gemeenteraad’ naar buiten treden i.p.v. individuele 

partijpolitici.

7.2 MIJN VISIE OP DE OMGEVINGSWET
Stakeholders die volgens de nieuwe Omgevingswet taken en activiteiten 

uitvoeren moeten zich ook committeren aan de transparantiebedingen in 

de Wet Openbaarheid van Bestuur. Zo moet Gemeenteraad inzicht krij-

gen in de financiële positie van stakeholders om te voorkomen dat zich 

financiële en juridische afbreukrisico’s voordoen. Anders is het voor mij 

niet mogelijk in te stemmen met het Omgevingsplan dat voortvloeit uit 

deze nieuwe wet. Ten slotte blijft het onduidelijk welk probleem de nieu-

we wet oplost? Het lijkt er vooral op dat het Rijk onnodige wetgeving in-

voert om juridische banen te creëren voor haar vrienden in het juridische 

netwerk.

7.3 BURGERS BETER BETREKKEN BIJ HET BELEID
Het zou goed zijn als burgers meer betrokken worden bij het beleid van 

de Gemeente, zoals het ontwerp van gebouwen met een collectieve 

functie. Denk bijvoorbeeld aan hoe buurthuizen, sportcomplexen, zwem-

baden, bibliotheken en andere gebouwen met een collectieve functie eruit 

komen te zien. Het is belangrijk dat bij ingrijpende lokale verandering 
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ten gunste van het algemeen belang ook het lokale belang wordt meege-

nomen. Bijvoorbeeld, als windmolens worden geplaatst, moet er voldo-

ende draagvlak zijn bij omwonenden en moeten zij ook kunnen profiteren 

van de winst uit de energieopwekking. Als er iets verandert, laat het dan 

voor iedereen positief uitpakken.
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8. VEILIGHEID EN 
OPENBARE ORDE

Afbeelding van Josbert Lonnee, URL: https://www.flickr.com/photos/98552965@
N05/18591161200/ 
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8. VEILIGHEID EN OPENBARE ORDE
 

IN HET KORT

•  Geen privacygevoelige tracking van burgers via geautomatiseerde  

 volgsystemen. Extra camerasystemen die handmatig worden 

 gebruikt zijn geen probleem, zolang er maar geen sprake is van   

 geautomatiseerde tracking en data opslag van de bewegingen van  

 niet-verdachte burgers. Ook moeten dergelijke gegevens alleen op  

 basis van variabelen als tijd, datum en locatie opvraagbaar zijn en  

 niet op basis van zoekopdrachten zoals de namen van burgers.

•  Permanent vuurwerkverbod in de stad, maar met Oud en Nieuw   

 mag men op een bepaalde locatie een vuurwerkfestival organiseren.  

 Vanaf nu vuurwerkverbod handhaven in de straten.

Zonder veiligheid stort onze stad in elkaar. Ik sta daarom wel positief 

tegenover meer camerasystemen, maar deze mogen geen privacygevoe-

lige gegevens opslaan in doorzoekbare databases. Privacy matters en de 

gegevens van deze videobeelden mogen alleen met tussenkomst van een 

menselijke operator worden gebruikt en dus niet op basis van algoritmes 

en voorspellende software. Hoogtechnische camerasystemen dragen ook 

als risico met zich mee dat deze worden gehackt en misbruikt door vijan-

dige mogendheden. 

8.1 GEEN PRIVACYGEVOELIGE TRACKING VAN BURGERS
De Gemeente gaat geen privacygevoelige gegevens verzamelen over 

burgers via de openbare WIFI netwerken, zoals in de stad Enschede. 

18) EenVandaag, Enschede schond privacy van burgers, URL: https://eenvandaag.avrotros.
nl/item/enschede-schond-privacy-van-burgers-maar-is-lang-niet-de-enige-coronapandemie-
reden-om-mensen-te-tracken/ 
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Ook moet de Gemeente stoppen, als dit plaatsvindt, met het registreren 

van bewegingen van burgers via de wagens die worden gebruikt voor de 

parkeercontroles. Toezicht is goed, maar geautomatiseerde gezichtsher-

kenning en gebruik van dergelijke gegevens in algoritmische analysesoft-

ware, die preventieve handhaving wil faciliteren, is ongewenst. Dat zie ik 

als de ‘Chinaficatie’ van onze stad.

Burgers hebben het recht op privacy en in de openbare ruimte moeten zij 

zich vrij kunnen bewegen zonder dat dergelijke bewegingen in databases 

worden opgeslagen.

Camerasystemen mogen alleen handmatig worden gebruikt met tussen-

komst van een menselijke operator. Dit is niet alleen in het belang van de 

privacy van burgers, maar ook hun veiligheid. Het kan namelijk zijn dat 

dergelijke ICT systemen door vijandelijke mogendheden worden gehackt 

en dat gegevens over staatsburgers en hun bewegingen worden afgetapt. 

Denk bijvoorbeeld aan het gebruik van Chinese camera’s waarover op dit 

moment zorgen zijn.

Meer camerasystemen toepassen is geen probleem, maar alleen als de 

randvoorwaarden zoals hierboven vermeld worden gevolgd. 

8.2 PERMANENT VUURWERKVERBOD
Veel inwoners van de stad ervaren vuurwerk als overlast. Daarom moet 

de Gemeente een (aantal) buitenlocatie aanwijzen waar met Oud en 

Nieuw vuurwerk mag worden afgestoken. Dit kan in de vorm van een 

professionele vuurwerkshow. Maar, op alle andere locaties in de binnen-

stad en de wijken moet een vuurwerkverbod strikt worden gehandhaafd. 

De handhaving ging in afgelopen jaren echter niet goed. Het is daarom 

tijd dat de burgemeester in samenspraak met de Veiligheidsregio een 
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strategie ontwikkelt om het vuurwerkverbod effectief te handhaven en 

te voorkomen dat in de komende jaren weer veel overlast ontstaat. De 

burgemeester moet dit plan met de Gemeenteraad bespreken.



49

9. financiën en
  begrotingsdiscipline  

Afbeelding van Sjaak Kempe, URL: https://www.flickr.com/photos/sjaakkem-
pe/33538587288/
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9. financiën
 

IN HET KORT

•  Transparante begroting realiseren die betekenisvol is voor burgers  

 én Gemeenteraadsleden. Huidig model voor de begroting wordt door  

 het Rijk bepaald en is wazig. Dit moet anders. Een slechte begroting  

 leidt tot meer financiële problemen en niet-doelmatige uitgaven.

• Provincialiseren van de Groninger gasbaten.

• Verantwoord financieel beleid: de Gemeente moet kostendekkend  

 blijven.

• Subsidies beter besteden: teveel geld komt terecht bij stichtingen 

 en B.V.’s doordat de Gemeente niet-doelmatige en 

 niet-noodzakelijke subsidies faciliteert. 

De Gemeente Groningen moet kostendekkend blijven en de Gemeente-

begroting moet transparanter. Ook moeten we strikte begrotingsdiscipline 

toepassen door niet goed bestede subsidies stop te zetten en verant-

woord financieel beleid te voeren ten gunste van álle Groningers. Te vaak 

lijkt het Subsidieregister te worden gebruikt voor het doen van onnodige 

uitgaven. Zo was er in 2021 nog een stichting die 30.000 euro ontving 

terwijl deze stichting al meer dan 2 jaar niets heeft uitgevoerd. 

9.1 TRANSPARANTE GEMEENTEBEGROTING 
Jammer genoeg blinkt de Gemeentelijke begroting uit in wazigheid. Een 

van de redenen hiervoor is dat het Rijk onze Gemeente heeft opgelegd op 
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welke manier de begroting moet worden gepresenteerd. Dit is een prob-

leem voor de lokale democratie, omdat hierdoor moeilijk inzichtelijk is 

hoe de geldstromen van de Gemeente in elkaar zitten. Tegelijkertijd is de 

Gemeenteraad wel bevoegd om in te stemmen met de begroting of deze 

af te keuren, maar geldt deze bevoegdheid dus alleen voor de inhoud van 

de begroting en niet voor hoe de begroting wordt gepresenteerd. Door-

dat de begroting zo complex wordt gepresenteerd wordt de taak van de 

volksvertegenwoordiger onnodig verzwaard en is er geen goed zicht op 

de doelmatigheid van de uitgaven. Hierdoor worden miljoenen extra ver-

spild, aan bijvoorbeeld winstuitkeringen voor de directies van subsidieor-

ganisaties in de Jeugdzorg. Ik wil mij daarom inzetten voor een meer 

transparante begroting en striktere regels voor organisaties die subsidies 

ontvangen.

9.2 PROVINCIALISEREN VAN GRONINGER GASBATEN 
De Gemeente gaat vol inzetten, samen met de Provincie en andere 

samenwerkingspartners uit de regio, om een deel van de opbrengsten 

van de Groninger gasbaten te provincialiseren. Dit plan presenteerde ik al 

in 2018 in Dagblad van het Noorden, maar is nog niet uitgevoerd. Provin-

cialiseren houdt in dat de verdeelsleutel van de gasbaten moet worden 

aangepast, zodat de Provincie Groningen een jaarlijkse winstuitkering uit 

de gasbaten ontvangt. Dit geld kan worden gezien als een rechtvaardige 

tegemoetkoming voor de eventuele schade die in het verleden is vero-

orzaakt, en komt ten goede aan het bespoedigen van het herstellen van 

de schade, het verstevigen van vastgoed en het investeren in kernvoor-

zieningen en werkgelegenheid in de regio (18).

9.3 VERANTWOORD MET GELD OMGAAN
De Gemeente is geen goochelaar die geld uit haar bolle hoed kan tov-

18) DvhN, Paniek op het gasveld helpt Groningen niet vooruit, URL: https://dvhn.nl/menin-
gen/Opinie-Paniekvoetbal-op-het-gasveld-helpt-Groningen-niet-vooruit-22836209.html 
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eren, maar is onderhevig aan hoe het financieel-juridische systeem 

werkt. Daarom is het van belang dat we verantwoord financieel beleid 

voeren en niet teveel risico’s nemen met publieke middelen. Dit is nodig 

om de kunstmatig gecreëerde economische schokken vanuit het Rijk, het 

buitenland of de Centrale Banken te kunnen opvangen. Ook moeten we 

ervoor zorgen dat elke euro die wordt uitgegeven een zo groot mogelijke 

groep ten goede komt, en zo min mogelijk terecht komt bij deelbelangen.

 

9.4 subsidies beter besteden
Uit vooronderzoek naar de doelmatigheid en noodzakelijkheid van de uit-

gaven in het Subsidieregister van de Gemeente Groningen blijkt dat zo’n 

5 – 10% van de door de Gemeente verstrekte subsidies niet doelmatig 

zijn besteed in 2021. Het gaat hierbij om miljoenen euro’s gemeen-

schapsgeld. De Gemeente moet voortaan alle subsidieorganisaties ver-

plichten hun activiteiten op hun website te tonen en als zij geen website 

hebben, moet de Gemeente de subsidie stopzetten. Het moet voor burg-

ers duidelijk worden waar hun geld aan is besteed. Ook moeten wins-

tafspraken worden gemaakt met organisaties die op basis van subsidies 

vanuit de Gemeente taken uitvoeren om te voorkomen dat de subsidies 

voor persoonlijk winstbejag worden gebruikt. Hieronder leest u een aan-

tal voorbeelden van twijfelachtige subsidiestromen. 

Zo ontving één stichting meerdere tienduizenden euro’s voor het organ-

iseren van activiteiten in 2021, maar is deze stichting ondertussen al 

meer dan 2 jaar inactief. Ook zijn er stichtingen die tienduizenden euro’s 

ontvingen in 2021, maar niets anders doen dan het versturen van een 

aantal e-mails en het plaatsen van wat berichten op een website. Of wat 

te denken van een subsidie voor een ondernemer met een schoenen-

zaak? Of subsidies voor fotografen die wel copyright op hun foto’s eisen, 

waardoor de Stadjers dus twee keer moeten betalen voor hun dienst: 

één keer via de subsidies, en een tweede keer voor het mogen gebruiken 
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van de gemaakte foto’s. Ook is een stichting actief die zelf geen onder-

wijs geeft -dat doet de Hanzehogeschool Groningen- en tienduizenden 

euro’s subsidie ontvangt voor het beheer van een ‘landingspagina’, het 

organiseren van online Zoom sessies en het plaatsen van wat berichten 

op de website. Is zo’n subsidie noodzakelijk voor de leefbaarheid van de 

stad? Ook heeft de Gemeente subsidies verstrekt voor het laten bouwen 

van een website door een webdesignbureau, terwijl de informatie op deze 

website niet uniek is en ook op andere websites te lezen valt. Waarom 

moet daar dan nog een extra website bij? 

Ook is er veel ongelijkheid in de verstrekking van de subsidies. Zo krij-

gen bepaalde sportaanbieders zoals tennisbanen in Haren tienduizenden 

euro’s subsidie, maar ontvangen andere sportexploitanten geen enkele 

euro aan subsidie. Daar moet naar gekeken worden. Het is zaak dat de 

Gemeente goed oplet bij het verstrekken van subsidies, en er op toeziet 

dat aanvragers van gelijksoortige subsidies gelijk worden behandeld. Nu 

worden sommige aanvragers afgewezen met het argument ‘dat er al een 

subsidie voor bestaat’. Een deel van de subsidie verstoren ook nieuwe ini-

tiatieven en de vrije markt, omdat het voor nieuwe instappers erg moeili-

jk is om te concurreren met organisaties die op subsidiebasis opereren.

Het directe nut dat burgers ontlenen aan een deel van de subsidieont-

vangers is dus twijfelachtig. Na de verkiezingen zal ik een grootschalig 

onderzoek opzetten om de noodzakelijkheid en doelmatigheid van deze 

subsidies te onderzoeken. Als er geen (lokaal) algemeen belang bij besta-

at moeten deze subsidies worden stopgezet.
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